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Potápi Árpád János: mindenki a saját anyanyelvén tudja a legtökéletesebben 

megszerezni a tudást 
2024. szeptember 27. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata,  

Mindenki a saját anyanyelvén tudja a legtökéletesebben megszerezni azt a tudást, amivel majd 

utána az életében érvényesülni tud - hangsúlyozta Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára pénteken a kelet-horvátországi Eszéken (Osijek), a 

Horvátországi Magyar Oktatási és Művelődési Központ (HMOMK) fennállásának 25. 

évfordulója alkalmából rendezett ünnepségen. Az államtitkár kiemelte: a Horvátországi 

Magyar Oktatási és Művelődési Központ - ahogyan a nevében is benne van - nemcsak oktatási 

és nevelési intézmény, hanem gyakorlatilag elsősorban a drávaszögi vagy - hivatalosabban - az 

Eszék-Baranya megyei, illetve kelet-szlavóniai magyarság oktatási és művelődési központja is 

egyben. "A 20. század sok szempontból a magyarság számára vesztes évszázad volt, de nekünk, 

mostani, 21. századi magyaroknak mindent meg kell tennünk annak érdekében, hogy ez az 

évszázad számunkra egy nyertes évszázad legyen" - fogalmazott, hozzátéve: ezt csak úgy tudják 

elérni, hogyha megőrzik identitásunkat. 

 

Potápi Árpád János: A külhoni magyaroknál csak az vezet eredményre, ha 

nemzeti színekben politizálnak 
2024. szeptember 30. – MagyarNemzet 

„Segíts magadon, az Isten is megsegít” – idézte fel a lapunknak adott interjúban a régi 

közmondást Potápi Árpád János. A Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

arról beszélt, az Európai Unió a nemzeti kisebbségek ügyeivel vagy nem foglalkozik, vagy 

próbálja eltolni magától, ezért a magyar nemzetet olyan módon kell megerősíteni, hogy saját 

magán tudjon segítetni. Leszögezte: cél, hogy a nemzetrészek egymást tudják támogatni, és a 

kormány egy olyan védőhálót tudjon nyújtani minden magyarnak, amire bármikor 

számíthatnak. Az államtitkár kitért az interjúban a kormány e célból indított programjaira, 

valamint a külhoni magyarokat érintő több, aktuális kérdésre is. 

 

Varga-Bajusz Veronika: a magyar nyelv, oktatás és kultúra ápolása közös nemzeti 

érdekünk 
2024. szeptember 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

A magyar nyelv, oktatás és kultúra ápolása közös nemzeti érdekünk, a külhoni felsőoktatási 

intézmények pedig a magyar társadalmi, gazdasági és kulturális élet szervező központjaivá 

válnak - jelentette ki Varga-Bajusz Veronika, a Kulturális és Innovációs Minisztérium 

felsőoktatásért, szak- és felnőttképzésért, fiatalokért felelős államtitkára pénteken a II. Rákóczi 
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Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola tanévnyitóján. A beregszászi református templomban 

tartott tanévnyitón Szili Katalin miniszterelnöki tanácsadó a főiskola fejlesztése érdekében 

végzett kiemelkedő tevékenységéért átvette az intézmény legmagasabb kitüntetését, a Rákóczi-

díjat. Varga-Bajusz Veronika köszöntőjében hangsúlyozta: a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskola Kárpátalján az egyetlen olyan tanintézmény, amely az ott élő fiatalok számára 

magyar nyelvű felsőoktatást és felsőfokú szakképzést biztosít. Széles körű tevékenységének 

köszönhetően a főiskola biztos szellemi bázisát képezi a kárpátaljai magyarságnak, és „jelentős 

szerepet vállal a magyar identitástudat megőrzésében, a magyar nyelvű oktatás biztosításában 

és a magyar anyanyelv továbbörökítésében is” – fogalmazott az államtitkár. 

 

Szókimondó, dinamikus politizálást ígér a szlovákiai Magyar Szövetség új elnöke 
2024. szeptember 28. – MTI, Demokrata 

Szókimondó, dinamikus politizálást ígér Gubík László, a felvidéki Magyar Szövetség új elnöke, 

akit a magyar párt élére a szervezet küldöttei a Pozsonyhoz közeli Fél településen tartott 

tisztújító közgyűlésükön választottak meg szombaton. Az elnöki pozícióért négyen szálltak 

versenybe, közülük ketten jutottak a második fordulóba. Gubík Lászlót a kétfordulós választás 

második körében 74 támogató vokssal választotta meg a jelenlévő 142 küldött, ellenfelére, 

Pandy Péterre 61-en szavaztak. A párt korábbi elnöke, Forró Krisztián nem indult újra. A párt 

második legfontosabbnak tartott pozíciójára, az Országos Tanács (OT) elnökének Pandy Pétert 

választották meg. A Magyar Szövetségnek két alelnöke lesz, a párt két veterán politikusa, 

Csenger Tibor és Őry Péter. Gubík László a párt közgyűlésének szünetében magyar 

újságíróknak nyilatkozva azt mondta: az általa a kampány során meghirdetett korszakváltás 

most kezdődik el, és ezt az üzenetet küldi a felvidéki magyar választóknak a párt elnökségében 

történt generációváltás is. 

 

Szili Katalin: a magyaroknak "tartásos nemzetnek" kell lenniük 
2024. szeptember 28. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap 

A magyaroknak "tartásos nemzetnek" kell lenniük, szükségük van arra, hogy a múltjukra 

támaszkodjanak, abból erőt merítsenek - közölte Szili Katalini miniszterelnöki főtanácsadó 

szombaton Budapesten, kerekasztal-beszélgetésen. Az eseményt a Kutatók éjszakája idei 

programsorozatának részeként, abból az alkalomból rendezték meg a Magyarságkutató 

Intézetben (MKI), hogy II. András magyar király 800 évvel ezelőtt adományozta az erdélyi 

szászoknak az Andreanum elnevezésű kiváltságlevelet. Szili Katalin elmondta, hogy a 

nemzetiségek autonómiájával foglalkozó politikusként vesz részt a történeti munkában. 

Kiemelte: az Európai Unió területén élő kisebbségek elismerése, jogaik biztosítása terén még 

bőven akad tennivalója a közösségnek és a tagállamoknak is. Hozzátette, hogy például a 

kárpátaljai és a vajdasági magyarok ügyében is létrejöttek korábban megállapodások 

Magyarország, Ukrajna, illetve Szerbia között, az unió vezetése azonban nem akar ezekkel 

foglalkozni. 
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Erdélyi vértanúk emléke előtt tisztelegnek Kolozsvár ikonikus templomában  
2024. szeptember 27. – Krónika 

A kolozsvári Szent Mihály-templomban is megemlékezést szerveznek a vértanúk tiszteletére, a 

történelmi valóság inspirálta emlékműsort október 2-án 18 órától tartják – közölték a 

szervezők. Magyarország Kolozsvári Főkonzulátusa, a Szeged-Csanádi Egyházmegye valamint 

a Krónika Intézet határokon átívelő kezdeményezést indított, hogy méltó módon emlékezzen 

meg a 20. századi Magyarországon, illetve Erdélyben szolgálatot teljesítő és hitükért üldözött 

egyházi személyek hitvallásáról, vértanúságáról, akik a legnagyobb szenvedésben is hirdették 

a szolidaritás és szeretet üzenetét. A programsorozat része a kolozsvári Szent Mihály-

templomban tartandó rendezvény. A zenei elemekkel kísért eseményen Szilasi Alex, Liszt 

Ferenc-díjas magyar zongoraművész fog közreműködni. Az előadást követően 19 órakor 

szentmisét ajánlanak fel a vértanúk és hitvallók tiszteletére.  

 

Mandátumzáró ülés Csíkszeredában: megköszönték az elmúlt négy év munkáját 
2024. szeptember 27. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A csíkszeredai önkormányzat péntek délben tartotta utolsó testületi ülését jelenlegi 

összetételében, ezzel lezárva az elmúlt négy év munkáját, amely során 129 havi soros ülés, 82 

soron kívüli ülés, 1519 határozat és 8009 polgármesteri rendelet született. Az új testületnek 

október 25-ig kell megalakulnia. A város első embere, Korodi Attila ennek apropóján 

köszöntötte a megjelent képviselőket. Kiemelte: „az elmúlt négy esztendő nem volt könnyű 

időszak, de a csapatban uralkodó pozitív gondolkodás sokat segített abban, hogy a nehéz ügyek 

is megoldódjanak. Fontos volt, hogy az elkezdett munkák befejeződjenek, hogy újabb 

fejlesztések induljanak, és a gazdasági, kulturális élet is kibontakozzon. Sok mindenben 

sikerült eredményt elérni, és a pozitív tendenciát folytatni kell. Ennyire intenzív időszaka régen 

volt a városnak – amely a fejlődés útjára lépett –, nemcsak a lehetőségek, hanem a kihívások 

is hatalmasak voltak és ezekkel sikerült élni. Az elmúlt négy éveben is – akárcsak az előző 

ciklusokban – javult a városi környezet” – fogalmazott az elöljáró. A távozó képviselőknek 

sikereket kívánt az elkövetkezőkben is. 

 

Új utak a román nyelv tanításában – Hogyan juthatunk el a sikeres 

nyelvtanulásig? 
2024. szeptember 28. – maszol.ro 

Szovátán, a Teleki Oktatási Központban oktatók, tankönyvírók, valamint a törvényhozásban 

résztvevő szakemberek beszélgettek pénteken, hogy a román nyelv nem anyanyelvi szintű 

oktatásáról az RMDSZ és a Romániai Magyar Pedagógusszövetség (RMPSZ) által szervezett 

eseményen. A találkozó meghívottjai között szerepelt Kallós Zoltán tanügyi államtitkár és 

Daniel Georgescu, oktatásügyi minisztériumi tanácsos, az RMDSZ részéről Szabó Ödön, a 
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képviselőház tanügyi bizottságának alelnöke, míg az RMPSZ-t Ferencz-Salamon Alpár alelnök 

képviselte. Az esemény központi témája a román nyelv oktatása a romántól eltérő anyanyelvű 

osztályokban. Ezt különösen azért fontos kiemelni, mert a magyar ajkú diákok esetében a 

román nyelv hatékony elsajátítása kiemelkedő jelentőséggel bír mind a társadalmi integráció, 

mind a munkaerőpiaci esélyek szempontjából. 

 

Mindenkinek jut kenyér, ha a székely gazdákon múlik  
2024. szeptember 28. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Közös értékekre, hitre és önzetlenségre épül a Magyarok Kenyere – 15 millió búzaszem 

program, amelynek keretében ünnepi búzaösszeöntést szerveztek szombaton a felső-

csernátoni Malomkertben. Székelyföld hagyományos székei, városai és falvai képviseltették 

magukat, terményadományokat ajánlva fel a rászorulóknak. Az ünnep azonban nemcsak a 

jótékonykodást, hanem a közös szellemet és a nemzeti összetartozást is szimbolizálta. Kelemen 

Hunor, az RMDSZ elnöke szerint azért válhatott a program hagyománnyá, mert közös 

értékekre épült, a gazdaember pedig azért tiszteletreméltó, mert soha nem adja fel. „Ilyen 

emberek vagyunk mi, székelyek. Ilyen emberek vagyunk mi, magyarok a Kárpát-medencében. 

Nem adjuk fel soha. Nem adjuk fel, újrakezdjük, és ha szükséges, akkor még nagyobb 

erőfeszítéssel építkezünk, mert tudjuk, hogy azé a föld, aki lakja, megmunkálja, megőrzi” – 

fogalmazott az elnök. Jakab István, a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetsége 

(MAGOSZ) elnöke a Magyarok Kenyere program létrejöttére emlékezett vissza. 

 

Ahol a templom a minden: „kis Szilágyság” szerveződött a református egyház 

köré Angyalkúton  
2024. szeptember 29. – Krónika 

Tizennégy szilágysági faluból telepedtek le magyar családok az 1960-as és ’70-es években az 

Arad megyei Angyalkúton. A rokoni szálak még ma is összefűzik őket, ami erős közösséggé 

formál kicsiket és nagyokat. A Maros völgyében fekvő község a szórványok szórványának 

számít, anyanyelvű oktatás már nincs, a magyarság intézményes formáját a református egyház 

jelenti. Viszont az idei helyhatósági választásokon sikerült visszajuttatni az önkormányzatba 

egy képviselőt, ami az összefogás és a közös érdekérvényesítés szándékának a megnyilvánulása.  

   
Gubík László a Magyar Szövetség új elnöke, Pandy Péter az OT elnöke 
2024. szeptember 28. – Ma7.sk 

Szombaton Félben tartotta tisztújító kongresszusát a Magyar Szövetség. A Magyar Szövetség 

III. Országos Kongresszusán Gubík László személyében új elnököt választottak a küldöttek. Az 

új elnök első nyilatkozata alapján "egy modern és konstruktív, a magyar kisebbséget képviselő 

párt létrehozásán" szeretne dolgozni, amely egyben a nemzeti kisebbségek által lakott régiók 

érdekeit is képviseli. Legfontosabb programpontjai között említette egy státusztörvény 

kidolgozását, amellyel párhuzamosan közjogi vitákat kezdeményezne a választási reformról. 
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Pandy Péter, az Országos Tanács újraválasztott elnöke hangsúlyozta, politikai hátterével 

alkalmasnak érzi magát arra, hogy a párt vezetésében, a választók megszólításában tandemben 

dolgozzanak Gubík Lászlóval, kiegészítsék egymás karakterét. Őry Péter elmondta, a párt 

vezetésébe visszakerülve folytatni fogja azt a szakmai munkát, amelyet az elmúlt években a Pro 

Civis polgári társulás élén is végzett. 

 

Így áll fel a Magyar Szövetség új elnöksége 
2024. szeptember 28. – MTI, Ma7.sk, Felvidék.ma, Bumm.sk, Körkép.sk 

A Magyar Szövetség féli tisztújító kongresszusán 16 tagú új elnökséget választott. Elnök: Gubík 

László. OT-elnök: Pandy Péter. Alelnökök: Őry Péter, Csenger Tibor. Az elnökség további 

tagjai: Agócs Gergely, Cziprusz Zoltán, Gergely Papp Adrianna, Iván Tamás, Hájos Zoltán, 

Herbácskó Anita, Nagy József, Paulisz Marián, Pál Attila, Pálinkás Évi, Viola Miklós, Želinsky 

József. “Egy modern és konstruktív, a magyar kisebbséget képviselő párt létrehozásán 

szeretnék dolgozni, amely egyben a nemzeti kisebbségek által lakott régiók érdekeit is 

képviseli” – nyilatkozta Gubík László, a Magyar Szövetség új elnöke. Legfontosabb 

programpontok: státusztörvényt - mözjogi vitákat a választási reformról; agytrösztöt a 

döntéshozatalban; közösségi és civil szakembereket a szakbizottságokba; természetes szlovák 

szövetségest; szlovákiai magyar önkormányzati társulást. 

 

Gubík a Magyar Szövetség új elnökségétől munkát vár 
2024. szeptember 28. – Felvidék.ma 

A Magyar Szövetség III. Országos Kongresszusán Gubík László (37) személyében új elnököt 

választottak a küldöttek. A Felvidék.ma kérdésére, miszerint mit vár az újonnan megválasztott 

elnökségtől kifejtette: munkát és munkát, bizalmat, egyetértést, harmóniát, és én nagyon 

bízom benne, hogy a jókedv is visszatér a pártnak az életébe. Komolyra fordítva a szót, 

szükséges, hogy legyenek a pártnak olyan fórumai, amelyek nemcsak kötelező fórumok. 

Mondjuk egy közéleti piknik, egy szabadegyetem, ahol jelentősebb számban részt veszünk, ahol 

ténylegesen van időnk beszélgetni, nem csak szavazni jöttünk össze. Szerintem ezeknek a 

visszahozatala sok problémát meg fogja oldani- zárta gondolatait Gubík László, a Magyar 

Szövetség elnöke. 

 

Gubík László: korszakváltás vagy lámpaoltás? 
2024. szeptember 28. – Felvidék.ma 

A mai napon tartotta tisztújító kongresszusát Félben a Magyar Szövetség, melyen 77 szavazattal 

Gubík Lászlót, a SZAKC elnökét, az Esterházy Akadémia igazgatóját választották a magyar párt 

új elnökévé. Pandy Péter 61 voksot kapott, Becse Norbert és Cziprusz Zoltán nem jutott be a 

második fordulóba. Beszédében elmondta: A mai nap tétje nem csak a felvidéki politikum 

talpraállítása, hanem egy reményteli jövőkép nyújtása is a közösségünk felé. “Tehát, olyan 

Szövetséget képzelek el, ahol az elnöknek csapata van, nem ellenzéke, és amelyet proaktív, 

egységesen kommunikáló elnökség vezet, ahol a regionális elvet is betartva mindenkinek 
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megvan a maga feladata (nevezzük portfóliónak), legyen az egy szakterület képviselete vagy 

épp egy társadalmi réteg megszólítása” – hangsúlyozta.  

 

Gubík László: „Bízom benne, hogy a jókedv visszatér a párt életébe“ 
2024. szeptember 28. – Új Szó 

A Magyar Szövetség újonnan megválasztott elnöke úgy látja, a rendkívüli tisztújításnak 

köszönhetően nemzedékváltás történt a párt élén, ill. nagyobb képviseletet kaphatnak a 

szakpolitikák. A kongresszus végén Gubík László a sajtónak nyilatkozva elmondta, a 

tisztújítással egyrészt azt az „üzenetet sugallják a felvidéki magyar közösség felé“, hogy 

megtörtént a korszak- és generációváltás. Ő maga 37 éves, s az elnökségen belül is többen ebbe 

a korosztályba tartoznak. Másrészt fontosnak tartja, hogy a szakpolitikák újra szerves részét 

képezzék a párt életének, ami szerinte eddig „hagyott némi kívánnivalót“ maga után. Felsorolta 

az egészségügyi, szociális, környezetvédelmi, kisebbségügyi és -jogvédelmi, ill. önkormányzati, 

régiófejlesztési területeket is képviselve vannak a pártvezetésben. 

 

Pandy Péter: „Fontos, hogy ne feszültségeket vigyünk a pártba” 
2024. szeptember 29. – Új Szó 

A Magyar Szövetség régi-új OT-elnökének, Pandy Péternek, ugyan volt egy kis keserű szájíze, 

amiért 77-61 arányban alulmaradt Gubík Lászlóval szemben a pártelnöki posztért folytatott 

versenyben, ám összességében pozitívan értékeli a Magyar Szövetség élén lezajlott tisztújítást. 

Elfogadja és örül neki, hogy sem Forró Krisztián, sem Berényi József nem tagjai a párt 

elnökségének. Forró Krisztián tevékenységére burkoltan utalva elmondta, az eddigi „one man 

show“ nem működőképes, s ezen változtatni kell. Az új elnökkel szerinte 90%-ban egyeznek az 

elképzeléseik. Így például egyetértenek a szakpolitikák megerősítésében, ill. az elnökség 

összetételének jellegében. Míg Gubík inkább a konzervatívabb szavazókat, addig ő a hidas 

múltja miatt a vegyesházasságban élőket tudja megszólítani, vagyis Pandy szerint ki szeretnék 

egészíteni egymást. 

 

Magyar Szövetség: Gyimesi György nem indul a pártelnöki posztért 
2024. szeptember 28. – Körkép.sk 

Nem indul a Szövetség pártelnöki posztjáért Gyimesi György. A párt egyik jelenlegi alelnöke 

hosszú Facebook-bejegyzésben fejtette ki, hogy miért jutott erre az elhatározásra a Szövetség 

III. Országos Kongresszussának napján. Gyimesi kiemelte: nagy reményekkel érkezett „haza”, 

a Magyar Szövetségbe, abban bízva, hogy a becsületes munka meghozza a gyümölcsét. Beszélt 

az elnökségen belüli súrlódásokról és a helyi szervezetek elkényelmesedéséről, amelyek célja 

mindössze a pozíciószerzés, miközben a párt egy helyben toporog. Gyimesi György bejegyzése 

végén kiemelte, hogy mind a négy pártelnöki jelölttel képes az együttműködésre, ám ami még 

fontosabb, hogy a magyar közösség továbbra is számíthat rá, mint ahogy jómaga is számít 

mindenkire, aki jószándékkal, elkötelezettséggel a közösség érdekében kíván dolgozni. 
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Ajnácskő szintet lépett a turizmus és idegenforgalom fejlesztése terén, amivel a 

térség egyik központjává válhat 
2024. szeptember 27. – Körkép.sk 

Besztercebánya megye képviselő-testülete csütörtöki ülésén egyhangúlag jóváhagyta az 

ajnácskői Ebeczky-kúria adásvételi szerződését. A dokumentum szerint a megye megvásárolja 

a Kassán élő tulajdonosoktól a kúriát a régió legdélibb része turizmusának és 

idegenforgalmának fejlesztése céljából. A beruházás az INTERREG határon átnyúló program 

keretén belül fog megvalósulni. A megye egy évvel ezelőtt hagyta jóvá a vásárlásról szóló 

előszerződést, miszerint szándéka egy látogatóközpont kiépítése a turizmus fellendítése 

céljából. „A látogatóközpont tulajdonképpen a Novohrad-Nógrád Geopark elképzelését és 

céljait szolgálja. Ajnácskő a sok értékkel rendelkező Cseres-hegység Természetvédelmi Terület 

(CHKO Cerová vrchovina) természetes középpontjában fekszik, így Fülek és Sátoros mellett a 

harmadik stabil pontja lesz a Geopark tevékenységének” – hangsúlyozta Poprocký Ivan, 

polgármester. 

 

Hittel és erénnyel keresd a hírnevet – felvette Károlyi gróf nevét a vágfarkasdi 

magyar alapiskola 
2024. szeptember 27. – Ma7.sk, Új Szó 

A vágfarkasdi magyar alapiskola új, hivatalos neve: Károlyi József Alapiskola. A névadó 

ünnepségre megérkezett a Svájcban élő Károlyi József gróf is, hogy közösen emlékezzen névadó 

elődjéről és megerősítse a grófi család barátságát a mátyusföldi településsel. Farkasd több mint 

kétszáz esztendeig tartozott a múltban a Károlyi grófok által kormányzott tótmegyeri 

uradalomhoz. A Károlyi család építtette a farkasdi katolikus iskolát és a közKárolyi József gróf 

1803-ban hunyt el Bécsben, a felesége lelkére kötötte, hogy az utódaikat magyar szellemben 

neveljék. ség katolikus templomát, de hozzájárultak a református templom építéséhez is. A ma 

Svájcban élő Károlyi Józsefelárulta, azon kevés nemesi családok egyikének sarja, ahol még az 

utódok is beszélik a magyar nyelvet. 

 

„Megtartani és megmaradni” 
2024. szeptember 27. – Ma7.sk 

A fenti idézet Szabó Gyula, losonci származású festőművésztől származik, aki ezzel a két szóval 

fogalmazta meg munkásságának célját. Somogyi Alfréd és Gyurcsík Iván, a Böszörményi István 

emlékkötet szerkesztői úgy gondolták, hogy ez a cím jól tükrözi a tanár, helytörténész, író 

pótolhatatlan tevékenységét is, aki örökségünk megőrzésére, hagyományaink, nyelvünk, 

kultúránk, identitásunk megtartására törekedett élete során. A tavalyi emlékkonferencia után 

a szervezőknek most is sikerült megidézniük Böszörményi István szellemét, méltó emléket 

állítva a nógrádi polihisztorként is emlegetett helytörténésznek. Tizennyolc szerző húsz 

tanulmányát és személyes visszaemlékezését, Böszörményi István hagyatékából két írást, 

valamint egy Böszörményi István bibliográfiát tartalmaz az a 384 oldalas tanulmánykötet, 

amelyet egy könyvbemutató keretein belül mutattak be. 

Fe
lv

id
é

k
 

https://www.korkep.sk/cikkek/mindennapjaink/2024/09/27/ajnacsko-szintet-lepett-a-turizmus-es-idegenforgalom-fejlesztese-teren-amivel-a-terseg-egyik-kozpontjava-valhat/
https://www.korkep.sk/cikkek/mindennapjaink/2024/09/27/ajnacsko-szintet-lepett-a-turizmus-es-idegenforgalom-fejlesztese-teren-amivel-a-terseg-egyik-kozpontjava-valhat/
https://ma7.sk/oktatas/hittel-es-erennyel-keresd-a-hirnevet-felvette-karolyi-grof-nevet-a-vagfarkasdi-magyar
https://ma7.sk/oktatas/hittel-es-erennyel-keresd-a-hirnevet-felvette-karolyi-grof-nevet-a-vagfarkasdi-magyar
https://ma7.sk/tajaink/megtartani-es-megmaradni


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 30. 

 

 

 

A népek közötti kiengesztelődés Esterházy János életműve és vértanúsága 

fényében 
2024. szeptember 27. – Felvidék.ma 

Budapesten a Pázmány Péter Katolikus Egyetem Szent II. János Pál dísztermében egész napos, 

Esterházy Jánost méltató konferenciára került sor, Közösségi megbocsátás és kiengesztelődés 

Esterházy János életműve és vértanúsága fényében címmel. A rendezvény a béke, a népek 

közötti kiengesztelődés lehetősége, formája, a megbocsátás erénye, a múlt sebeinek gyógyítása, 

a kibékülés intézményes forrásai témáira épült. A referátumokban felszólalt dr. Babčanová volt 

vatikáni szlovák nagykövet, az egyetlen személy, aki kiáll Esterházy János igazságot hirdető 

hite, üzenete mellett. Szlovák nézőpontból elemezve elítéli az Esterházy Jánossal kapcsolatos 

negatív állásfoglalásokat. Vallja, ennek meg kell változnia a kölcsönös békés együttélés 

érdekében is. 

 

Ismét Radványi Gézára emlékeznek Kassán 
2024. szeptember 27. – Ma7.sk 

A napokban zajlik Kassán a Radványi Géza Emléknapok, amelyet immár nyolcadik alkalommal 

rendeznek meg. Csütörtökön megkoszorúzták a kassai származású Kossuth-díjas filmrendező, 

forgatókönyvíró emléktábláját. Pénteken filmszemlével állítanak emléket munkásságának. 

Radványi munkásságát Magyarországon több rendező vitte filmre, még életében forgattak róla 

és vele dokumentumfilmet, de pályafutása és emlékezete hazájában mégsem teljesedhetett ki. 

Az idei Radványi Géza Emléknapok szerdai nyitónapján Bacsó Péter kassai születésű 

filmrendezőre emlékeztek, egyrészt Muszatics Péter író, filmtörténész előadásával, másrészt 

Tegnapelőtt című filmjének vetítésével. 

 

Tíz éve folyik a verseny a legjobb kolbászért Nagymácsédon 
2024. szeptember 27. – Ma7.sk 

Egy évtizede, hogy Nagymácsédon nincs szezon kolbásztöltő verseny nélkül, az esemény 

életrehívója a Pro Mached Polgári Társulás, amely azért jött létre, hogy a nyelvszigetnek 

számító település, Nagymácséd magyarjainak kohézióját megőrizze, szilárdítsa. Az esemény 

támogatói a Bethlen Gábor Alapítvány és Nagyszombat megye, valamint Kovács Róbert helyi 

vállalkozó is minden évben hozzájárul a sikerhez. A szervezők a sikeres nap után ismét 

meggyőződhettek arról, hogy fontos a munkájuk, fontosak a közösségformáló, 

nemzetösszetartó események, így töretlen lelkesedéssel folytatják a tevékenységüket. 

 

Az Ipolyviski Alapiskola, ahol a környezet és az oktatási tartalom fejlesztése 

egyaránt fontos 
2024. szeptember 28. – Felvidék.ma 

Az elmúlt fél évtizedben már többször beszámoltunk az Ipolyviski Alapiskola életéről. 2019-től 

jelentős változásokra és fejlesztésekre került sor az intézményben. Mindennek köszönhetően a 
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kisiskola az Ipoly mente mintaiskolájává vált, ahol az elmúlt hónapokban is több jelentős 

változás és újítás valósult meg. Mint az iskola vezetősége portálunknak elmondta: a magyar 

állam hathatós támogatásának köszönhetően nem csupán az oktatás és nevelés tartalmi részét 

sikerült fejleszteni, hanem az iskola épülete is fokozatosan megújul. „A Gondoskodó Nemzeti 

Program I. 2023-as pályázati kiírás révén a földszinti mellékhelyiségek teljes felújítása zajlott 

2023 decemberében, köszönhetően a Nemzetpolitikai Államtitkárság támogatásának, a 

Bethlen Gábor Zrt. jóvoltából” – fogalmazott a vezetőség. 

 

Ők lettek az I. Radványi Géza Filmszemle legjobbjai 
2024. szeptember 28. – Ma7.sk 

Első alkalommal rendezték meg a Radványi Géza Filmszemlét Kassán. Kisfilm, 

dokumentumfilm kategóriában ifj. Szaszák György, televíziós magazinműsor kategóriában 

pedig Tomojka Tünde alkotása lett az első helyezett. Buglya Sándor filmrendező rámutatott 

évtizedek óta foglalkoznak a határon túli magyar filmkészítéssel, de ebből a Felvidék valahogy 

mindig kimarad, pontosabban filmek voltak, de ehhez hasonló rendezvény nem. Hozzátette, a 

filmszemlének köszönhetően egyrészt a szakmabeliek visszajelzést kaphatnak munkájuk 

kapcsán, másrészt az alkotók összejöhetnek, találkozhatnak, igazi közösség alakulhat ki. 

 

Szüreti ünnepség Érsekújvárban: a Szőttes Kamara Néptáncegyüttessel 
2024. szeptember 28. – Új Szó 

Szüreti felvonulással és a termés megáldásával kezdődött a szüreti ünnepség szombati napja a 

járási székhelyen. Pénteken a 30. jubileumát ünneplő Érsekújvári Gyermek Folklórfesztivál 

seregszemléjével indult a szüreti ünnepség, amelyen a Czuczor Gergely Alapiskolát a Kis Zúgó 

és Tökmagok hagyományőrző csoport képviselte, és fellépett a csehországi Poměnka csoport 

Tvrdonicéből. Szombaton a Majzon téren megnyitották a Bor utcát, és kézművesek, 

viszonteladók kínáltak különféle termékeket. A szüreti felvonuláson gyermek- és ifjúsági 

csoportok, valamint a szépkorúakat képviselő hagyományőrző csoportok vettek részt szebbnél 

szebb népviseletben. A termés megáldását követően nagy sikere volt a Szőttes Kamara 

Néptáncegyüttes, Mozdulatunk fonalából, táncunk szőttese című műsorának a szabadtéri 

színpadon. 

 

Őrizni a hitet, a nyelvet és a kultúrát 
2024. szeptember 29. – Ma7.sk 

Bár mára sokat veszítettünk régi mivoltunkból, a Pozsonyban ma már szórványban élő 

magyarság a 75 éve töretlenül működő Csemadok kötelékében próbálja megtartani hitét, 

nyelvét, hűségét örökségéhez, s próbál más nemzetek között is önmaga maradni – hangzott el 

azon az ünnepi ülésen, amelyet a szervezet megalakulásának 75. évfordulója alkalmából tartott 

a Csemadok Pozsonyi Városi Választmánya a patinás Prímási palota Tükörtermében, Pozsony 

főpolgármestere, Matúš Vallo védnökségével. “Élénkül az együttműködés a Mathias Corvinus 

Collegiummal, a Szövetség a Közös Célokért szervezetével, a Pozsonyi Kifli Polgári Társulással, 
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illetve a Csemadok szomszédos területi választmányaival és további szervezetekkel is” – sorolta 

az elnökasszony az elmúlt évek kiértékelésében. 

                       
Gálaműsorral zárult a Vajdasági Magyar Táncháztalálkozó és Sokadalom 
2024. szeptember 29. – PannonRTV 

A műsornak közel 250 résztvevője volt. (…)A táncháztalálkozó a budapesti Hagyományok Háza 

Hálózat szakmai partnerségével valósult meg a Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség 

szervezésében, a topolyai Kodály Zoltán Magyar Művelődési Központ és számos 

hagyományőrző szervezet, illetve önkéntes munkájának köszönhetően. Fremond Árpád 

köszöntőjében azt mondta, a rendezvény fő célja a találkozás mellett, hogy a hagyomány 

értékeinek felmutatása és közösségben való megélése révén élővé tegyük a magyar 

néptánctradíció kiemelkedő örökségét. A Magyar Nemzeti Tanács elnöke úgy fogalmazott, 

ügyelünk a hagyományokra, értékeljük a gyökereket és a történelmi örökségének fontosságát. 

Nagyra becsüljük a generációk közötti kapcsolatot és tisztában vagyunk vele, hogy az 

embereknek fontosak a mélyen beágyazott és jól megalapozott közösségek, mint a család, a 

lakóközösség, a vallási közösség és a nemzet tette hozzá Fremond. 

 

Kitartani az anyanyelvű oktatás mellett 
2024. szeptember 28. – Magyarszo.rs 

Tegnap Ótott Róbert, a tartományi kormány alelnöke, illetve a tartományi oktatási titkárság 

titkára a szerbittabéi Miloš Crnjanski Általános Iskolába látogatott, ahol Kerekes Józseffel, a 

VMSZ alelnökével és a magyarittabéi helyi közösség tanácsának elnökével, illetve Rakić 

Đurđevkával, az iskola igazgatónőjével megtekintették az iskola épületén elvégzett 

felújításokat. A tartományi oktatási titkárság ebben az évben összesen 186 millió dinár 

értékben írt ki támogatási pályázatot az oktatási intézmények infrastrukturális fejlesztésére, 

ebből összesen 34 intézménynek jutott a támogatásból. Az ősz folyamán az oktatási titkárság 

képviselői ellátogatnak ezekbe az intézményekbe, hogy megtekintsék a megvalósult 

beruházásokat, illetve hogy felmérjék az intézmények további rekonstrukciós igényeit, 

szándékait. 

 

Együtt élünk és összetartozunk 
2024. szeptember 27. – Magyarszo.rs 

A 826 éves Tisza menti faluban pénteken délután megadták a módját az ünneplésnek. 

Immáron huszonhat éve ülik meg méltón Adorján napját, amelyre mindig sokszínű 

programmal készül a település apraja-nagyja és az őket összefogó vezetőség. Az ünnepség az 

iskola udvarában megnyitóval vette kezdetét, majd művelődési műsor következett. A helyiek 

mellett a közélet és a politikum képviselői is megtisztelték jelenlétükkel az eseményt. A 

közönség soraiban ott ült Fejsztámer Róbert, Magyarkanizsa község polgármestere, Kónya 

Róbert tartományi parlamenti képviselő, Rigó Pál Zsófia, az MNT alelnöke, Szepesi Zoltán 
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iskolaigazgató, Orcsik Károly plébános, Pálfi Ervin, a magyarkanizsai helyi közösség 

tanácsának elnöke, a magyarkanizsai községi tanács tagjai közül néhányan, valamint 

Balotaszállás, Adorjánháza és Csanytelek testvértelepülések képviselői. 

 

Újvidék is túl van az árvízveszélyen 
2024. szeptember 28. – Magyarszo.rs 

Pénteken tetőzött a Duna Újvidéknél, most fokozatosan apad. A legmagasabb vízállás 541 

centiméter volt, a tartományi fővárosban a rendkívüli, árvízvédelmi intézkedések akkor lépnek 

életbe, ha a vízszint eléri a 700 centimétert. A Horgász-szigeten és a Köves víkendtelepülésen 

az ott lakók elmondták, hogy településeik nagy részét megvédték a gátak, és csak az a szakasz 

került víz alá, ahol a házak túl közel épültek a folyóhoz, és ezért nem tudtak gátat emelni 

előttük. A Köves település elején kitették a homokzsákokat, megemelték a töltést, sok helyen a 

pincék bejáratait próbálták elzárni velük. Több ezer zsákot használtak fel, ezeket részben az 

önkormányzat biztosította. Két héttel ezelőtt a Horgász-szigetről még könnyedén át lehetett 

sétálni a Strandra anélkül, hogy deréknál mélyebben kellett volna a vízbe merülni. A vízszint 

nagyon alacsony volt, a nagyobb csónakok rendszeresen elakadtak, a strandolók tolták ki őket 

a mélyebb vízbe. Jelenleg pedig a sziget egy része víz alatt van, ezért több éttermet kénytelenek 

voltak bezárni. A hétvégi házak lakói kiürítették az alagsoraikat annak érdekében, hogy 

megóvják értékeiket. 

 

A Bánáti Újság régi és jelenleg is aktív újságírói ünnepeltek Tiszaszentmiklóson 
2024. szeptember 29. – PannonRTV  

A 30 éves közös munkát egy találkozással és közös beszélgetéssel ünnepelték meg. 

3 évtizede ad hírt a Bánáti Újság az ott élőknek az ott történt eseményekről. Az újság a Hét Nap 

mellékleteként jelenik meg a bánáti magyarság tájékoztatása érdekében. Régi és jelenleg is 

aktív újságírók találkoztak vasárnap délelőtt Tiszaszentmiklóson. Az eseményt a katolikus 

templom parókiáján tartották meg, ahol megindulásakor az újság szerkesztősége működött 

nyolc éven át. A Bánáti Újság elsőként 1994. augusztus 18-án jelent meg az akkori Szabad Hét 

Nap mellékleteként. B. Varga László volt az újság első szerkesztője, aki elmondta, először négy, 

öt tudósítóval dolgoztak, majd később ez a szám 20 körülire növekedett. Az újság megjelenése 

pedig akkor nagy segítség és támogatás volt a helyieknek. „Nagyon hiányzott a dolog, 

különösen azért, mert a körülmények olyanok voltak amilyenek, a megélhetés is nehéz volt. A 

fiataljaink próbáltak kimenekülni a behívók elől, és fontos volt, hogy tájékoztassuk egymást. 

 

Terményáldással és ünnepi szentmisével zárult a szüreti ünnepség Horgoson 
2024. szeptember 29. – PannonRTV 

Népviseletbe öltözött gyerekek és a borlovagok bevonulójával kezdődött meg a szüreti 

programot is záró szentmise. Terményáldással és ünnepi szentmisével zárult a 34. szüreti 

ünnepség Horgoson. Hálát adni és a földi javakért áldást kérni gyűltek össze a hívek a horgosi 

Havas Boldogasszony plébániatemplomban, ugyanis az ember az, aki a magot a földbe rejti, 

öntözi, ápolja, gondozza, munkája, azonban az Isten kezében van. Népviseletbe öltözött 
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gyerekek és a borlovagok bevonulójával kezdődött meg a szüreti programot is záró szentmise 

Horgoson. Hívőkkel telt meg a helyi Havas Boldogasszony plébániatemplom - hálát adni jöttek 

a hívek. Vida Luca: „Én nem vagyok horgosi származású, a nagyszüleim élnek itt, úgy ahogyan 

ma, minden vasárnap ide jövünk szentmisére és ma a szüreti napok miatt jöttünk el azért, hogy 

hálát adjunk a termésért.” 

 

Hét új filmet mutatnak be a vajdasági magyar mozgókép napja alkalmából 
2024. szeptember 29. – MTI, PannonRTV 

Hét filmet, köztük öt dokumentumfilmet, egy portréfilmet és egy kisjátékfilmet láthat a 

közönség a vajdasági magyar mozgókép napja alkalmából szervezett fesztiválon hét településen 

október 9. és 13 között. A Vajdasági Magyar Filmek Fesztiválját Szabadkán, Zentán, Topolyán, 

Magyarkanizsán, Adán, Zomborban és Újvidéken szervezik meg. A filmek között lesz látható 

Siflis Zoltán Balázs Béla-díjas szabadkai filmrendező A kapus halála című dokumentumfilmje, 

amely Siflis Gézának, Ferencváros egykori népszerű kapusának tragikus életútját tárja fel. 

Fejős Csilla Ludasi történetek című dokumentumfilmje a Ludasi-tó természeti és kulturális 

értékeit mutatja be. Látható benne egyrészt a természet, de a belőle fakadó anyagi világ és a 

szellemi hagyomány is. 

                       
Tanévnyitó a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán 
2024. szeptember 28. – KISZo.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola immár hagyományosan a beregszászi 

református templomban tartotta tanévnyitó ünnepségét. Taracközi Ferenc, a beregszászi 

gyülekezet vezető lelkésze mintegy házigazdaként üdvözölte a résztvevőket. Csernicskó István, 

a főiskola rektora köszöntőjében kiemelte, annak ellenére, hogy az országban háború van, a 

főiskola szakmai alapja stabil, és egyre szorosabban kapcsolódnak az európai felsőoktatási 

térhez. A főiskola az évek során olyan oktatási intézményhálózatot alakított ki, ahol az óvodától 

az egyetemig, sőt, a felnőttképzésig és továbbképzésig kínálnak tanulási lehetőséget a 

kárpátaljaiak számára. Ebben a ma már szinte az egész régiót átfogó struktúrában körülbelül 

ötezer fiatal képzése, oktatása folyik ebben a tanévben. A tanévnyitó ünnepségen számos, 

határon innen és túlról érkezett vendég vett részt. Többek mellett dr. Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó, a Magyar Országgyűlés volt elnöke, aki megosztotta gondolatait 

a jelenlévőkkel. 

 

Hamarosan együttműködési nyilatkozatot köthet Kárpátalja és New York 
2024. szeptember 27. – Kárpátalja.ma 

Miroszlav Bileckij, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás megbízott vezetője Ungváron 

találkozott Alex Rovt és Hennagyij Gutman kárpátaljai nagykövettel szeptember 27-én. Bileckij 

közleménye szerint főként a nemzetközi együttműködés megerősítéséről tárgyaltak. Ez a 

kérdés most az Elnöki Hivatal figyelmének középpontjában áll Viktor Mikita felügyelete alatt. 
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Alex Rovt fontos szerepet tölt be az Egyesült Államokkal való partnerségek kialakításában – 

írja a megbízott vezető. Mint mondta: – Rovt keményen dolgozik Kárpátalja és a New York 

állam közötti együttműködési nyilatkozat előkészítésén. Reméljük, hogy a közeljövőben a 

Kathy Hochul kormányzóval való személyes találkozó során már aláírhatjuk a dokumentumot. 

Bileckij szerint ez egy rendkívüli lehetőség Kárpátalja számára, hisz New York egy nagy 

potenciállal rendelkező állam. 

 

Pál István Szalonna: „…akkor becsülnek meg igazán, ha büszke vagy arra, honnan 

jöttél” 
2024. szeptember 29. – KISZo.net 

Szolgálatkészség, alázat és professzionalizmus – bár nehéz Pál István Szalonnát csupán három 

szóval jellemezni, talán mégis ezek a tulajdonságok azok, amelyek a legjobban kirajzolják a 

személyiségét. A Magyar Állami Népi Együttes művészeti igazgatója, a Hagyományok Háza 

főigazgató-helyettese, a Szalonna és Bandája zenekar vezetője olyan talentumot kapott a 

Teremtőtől, amivel közösséget épít, a magyar nemzet jó hírét viszi, a Kárpát-medence 

kulturális értékeit őrzi. Ennek a tekintélyes életútnak villantjuk most fel egy részletét. 

 

Kutatók Éjszakája a Rákóczi-főiskolán 
2024. szeptember 27. – Kárpátalja.ma 

Tizedik éve szervezi meg a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Biológia és Kémia 

Tanszéke a Fodor István Kutatóközponttal közreműködve a Kutatók Éjszakáját, melyet minden 

év szeptember utolsó hetén rendeznek meg, csatlakozva az Európa-szerte megrendezett 

ingyenes eseménysorozathoz. A jelenlévőket Kohut Erzsébet, a Biológia és Kémia Tanszék 

vezetője köszöntötte. „A Kutatók Éjszakáját immár tizedik éve szerveztük meg. Ez egy európai 

kezdeményezés, melyhez főiskolánk is csatlakozott, s melynek célja, hogy felhívjuk a figyelmet 

a kutató életpályára. Mi a tanszéken pedig úgy gondoljuk, hogy úgy lehet kutatóvá válni, ha 

szereted a természettudományokat. Ennek megszerettetésére rendezzük meg évről évre a 

Kutatók Éjszakáját” – emelte ki. 

 

Újraéled a citeraoktatás Badalóban 
2024. szeptember 29. – KISZo.net 

Tóth Győző, a KárpátHáz Civil Szervezet ügyvezető igazgatója a júliusban, Badalóban 

megtartott Fiestán jelentette be, hogy Gáti Gyöngyi oktató bevonásával szeptembertől a 

citeraoktatást is elindítják. Ez a kulturális programjuk a Ritmus és hangműhely nevet kapja. 

„Szervezetünk egyik prioritása, hogy folyamatosan aktívak legyünk. Arra törekszünk, hogy 

amit elkezdtünk, azt ne hagyjuk abba, és lehetőség szerint tovább terjeszkedjünk úgy 

földrajzilag, mint a programok tekintetében – hangsúlyozta Tóth Győző. - Azon 

gondolkodtunk, mivel bővíthetnénk az általunk elindított programok tárházát. Mivel a 

néptáncoktatás évek óta kiválóan működik, úgy véltük, jó lenne a népzeneoktatást is elkezdeni, 

ezen belül is a citeraoktatást, így indult útjára a Ritmus és hangműhely nevű új programunk. 

Hálásak vagyunk, hogy a kiváló tanár, Gáti Gyöngyi, aki évtizedek óta szívügyének tekinti a 
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magyar kultúra őrzését és átadását, rábólintott a felkérésünkre, és Badalóban közel húsz gyerek 

el is kezdhette a tanulást – tette hozzá az ügyvezető igazgató. A tanév kezdetekor Badalóban 

indult el a citeraoktatás, a helyi gyerekek nagyon lelkesek, hiszen 19-en döntöttek úgy, hogy 

meg szeretnének tanulni citerázni. 

 

Pajtaszínházat avattak Mezőgecsében 
2024. szeptember 29. – Karpat.in.ua 

Új közösségi térrel gazdagodott Mezőgecse. Európai Uniós forrásokból egy Pajtaszínházat 

építettek, amit anyaországi támogatással egy sportteremmel egészítettek ki. Az ünnepélyes 

átadáson a község elöljárója, Mester András kiemelte: a létesítmény ajtaja nyitva áll nem csak 

a mezőgecseiek előtt. Bacskai József, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának főkonzulja 

köszöntőjében hangsúlyozta: kellő elszántsággal és akarattal egy ilyen kis közösség is nagyot 

tud alkotni. Sin József, a KMKSZ alelnöke rámutatatott: minden intézmény, amely a 

közösségek fejlődését, erősödését szolgálja nagy jelentőséggel bír a kárpátaljai magyarok 

számára. A pajtaszínház avatásán a hagyományőrző csoportok, népzenészek, ének és 

táncegyüttesek birtokba is vették a színpadot, igazi ünneppé varázsolva a rendezvényt. 

 

A magyar népmese napját méltatták a Munkácsy Mihály Magyar Házban 
2024. szeptember 29. – Karpat.in.ua 

A Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja kezdeményezésére és támogatásával a Kárpátalja 

Kulturális Örökségének és Népi Hagyományainak Megőrzéséért szervezettel közösen immár 

második alkalommal ünnepelték színes programokkal a magyar népmese napját a Munkácsy 

Mihály Magyar Házban. A Magyar Olvasótársaság kezdeményezésére 2005-ben szeptember 

30-át, Benedek Elek, a magyarországi meseirodalom egyik megteremtőjének születésnapját 

fogadták el a magyar népmese napjának azzal a céllal, hogy felhívják a figyelmet a hazai 

népmesekincs értékeire, valamint a mesékben fellelhető egyetemes örök értékeket, 

bölcsességet átadják a legfiatalabb nemzedékek tagjainak. A Hagyományok Háza Hálózat 

ezúttal is méltó módon ünnepelte a magyar népmese napját Kárpátalján és Felvidéken. „Ez 

már szórványvidék, ezért nagyon fontos, hogy a magyar szó minél többször elhangozzon” – 

fogalmazott az esemény jelentőségét kiemelve Pál Katalin, a Hagyományok Háza Hálózat – 

Kárpátalja vezetője. 

 

Tanévnyitó a Técsői Református Líceumban 
2024. szeptember 29. – Karpat.in.ua 

Técső, a técsői magyar líceum végvár, a magyar nyelv, a magyar kultúra, a magyar identitás 

szellemi, lelki végvára. Ezt Panyi Miklós, államtitkár mondta a kárpátaljai szórványmagyarság 

oktatási központjának számító Técsői Református Líceum tanévnyitó ünnepségén. Kiemelte: a 

magyar kormány számtalan formában támogatja a kárpátaljai magyar közösségeket, 

egyházakat, családokat és kiemelt figyelmet fordít az anyanyelvű oktatásra. Azt gondolom, 

hogy ezekben a nehéz időkben a családoknak az anyagi megerősödés mellett a lelki, szellemi 

megerősödésre is szüksége van – fogalmazott. 
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Az Ungvári járásba is ellátogatott a „Kiskondás!” 
2024. szeptember 29. – Karpat.in.ua 

Szeptemberben ismét útra kelt a Kiskondás! A 3 és 6 év közötti gyermekek számára készült 

interaktív mesejátékot Gál Natália, a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház színművésze 

ezúttal az Ungvári járás 4 településén mutatta be az óvodásoknak. Az közös játékkal 

egybekötött előadás során a gyerekek megtanulhatták, milyen fontos a bátorság, a 

segítségnyújtás fogalma. Ha egy gyerek mesét hallgat, számos készsége és képessége fejlődik, 

véli Gál Natália színművész. A téglási Tündérkert óvoda csöppségei örömmel vettek részt az 

interaktív játékokban és nagyon figyelmesen követték a mesejáték történéseit. Egy ilyen élő 

előadás mindig nagy élmény mind a gyerekek, mind a nevelők számára, fogalmazott Nagy 

Gabriella, az óvoda igazgatója. A Kiskondás című mesejáték bemutatója a KMKSZ Ungvári 

Járási Középszíntű Szervezete szervezésében valósult meg. A háborús körülmények ellenére a 

beregszászi színház és KMKSZ már számos közös projektet valósított meg, melyek célja a 

magyar szó, a magyar kultúra megőrzése és továbbadása. 

 

Beregszászban bizonyítottak az alternatív energiaforrások az áramszünet alatt 
2024. szeptember 27. – KISZo.net 

A Beregszászi Városi Tanács kezdeményezése az alternatív villamosenergia-ellátási források 

kialakítására sikeresen működik a Vérke-parti város kulcsfontosságú infrastrukturális 

létesítményeinél – tájékoztatott a Beregszászi kistérség polgármestere. Babják Zoltán 

közösségi oldalán számolt be arról, hogy a napokban technikai okok miatt átmeneti 

áramszünet történt a Linner Bertalan Beregszászi Járási Központi Kórházban. Azonban a 

telepített alternatív áramforrásoknak és azok időben történő aktiválásának köszönhetően az 

intézmény zavartalanul működött tovább. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=216201&lang=hu
https://kiszo.net/2024/09/27/beregszaszban-bizonyitottak-az-alternativ-energiaforrasok-az-aramszunet-alatt/
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Elektronikus sajtó 
 

 

 

Határok nélkül 

2024. szeptember 27. – M1 

 

Az Opera téri nagyszínpadon tegnap (csütörtökön), köszöntő beszédekkel és a Csík zenekar 

koncertjével kilencedik alkalommal rajtolt el a Temesvári Magyar Napok programsorozata. 

Lehőcz László most következő összeállításában a megnyitón elhangzott fontos gondolatokat 

idézi fel. 

 

Tizenhatodik alkalommal rendezték meg Tordán a Kukoricafesztivált. A rendezvény fő 

eseménye a kézi kukoricatörés és a szárvágás volt. Ezen 13 csapat mérte össze tudását. 

Bemutatták, hogy őseink egykor hogyan takarították be a tengerit. A rendezvény fontos 

hozadéka az, hogy ilyenkor összehozza a faluban élőket a vidékiekkel és a határokon túlról 

érkező vendégekkel is. A kísérőprogramok között szerveztek kézműves foglalkozást, 

főzőversenyt csakúgy, mint helyi termékek és régi autók bemutatóját, illetve középkori lovagi 

bemutatót is. 

 

Mintegy 500 km-rel keletebbre, a Brassó megyei Négyfaluban javában zajlanak a Szent Mihály-

Napok eseményei A rendezvény a szórakozáson kívül rengeteg ismeretterjesztő programot is 

ígér. Így a Zajzoni Rab István Középiskola és a George Moroianu Középiskola magyar 

tagozatának diákjai bekopogtathattak a Boldogságboltba két magyarországi előadó 

segítségével. 

 

Egy háziorvosnak jó menedzsernek is kell lennie – vallja dr. Orbán Sándor. A népszerű 

székelyudvarhelyi háziorvos a praxisvásárlás nehézségei mellett a háziorvosi munka 

szépségeiről is beszélt. Mint mondja, a pácienseivel közvetlen kapcsolatot tart fenn, 

mindeközben évek óta kongatja a vészharangot, hogy Székelyföldön elöregedőben a háziorvosi, 

vagy ahogyan ott mondják: a családorvosi társadalom!  Csak Hargita megyéből legalább húsz 

orvos hiányzik.  

 

A Debreceni Református Nagytemplomi gyülekezet és a Debreceni Karitatív Testület 

küldöttsége a napokban Kárpátalján járt. Beregszászba és Csongorra vitték adományaikat a 

helyi magyar közösségek támogatására. Részletek Iváncsik Attilától. 

https://mediaklikk.hu/musor/hatarok-nelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/hatarok-nelkul/
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Csejtei Richárd éveken keresztül vezette a parapinpongozók világranglistáját. Világ- és Európa-

bajnokságok eredményes résztvevője, akinek 5 érme van a paralimpiákról. A párizsin is 

bejutott a legjobb 16 közé, de végül a verseny nem úgy végződött, ahogy a 45 éves sportoló 

szerette volna. Csejtei Richárddal Haják Szabó Mária beszélgetett. 

 

Kárpát-medence 

2024. szeptember 29. – M1 

 

Hagyományőrző szüretet szervezett a “Pro Agricultura Carpatika” gazdaasszony 

tagozata Benében 

A kárpátaljai magyar gazdákat tömörítő Pro Agricultura Carpatika civil szervezet gazdasszony 

tagozata alig másfél éve alakult Nagydobronyban. Azóta tucatnyi hagyományőrző rendezvényt 

szerveztek Kárpátalja különböző településein. Legutóbb szüreti napot tartottak a 

Beregszászhoz közeli Benében, ahol egyúttal besegítettek egy helyi gazdának is. A 

gazdasszonyok a lovas kocsi feldíszítésével indították a napot. A hagyományoknak megfelelően 

fogattal, nótázva indultak a hegyre. A faluháznál a helyi néptánc és népdalcsoport ünnepi 

műsorral köszöntötte őket. A régi szokásokat azért szeretnék újjáéleszteni, hogy a fiatalok is 

átéljék ezeket és majd tovább vigyék. 

 

Iskolakezdés a Kúti családnál 

Az iskolakezdés minden család számára kihívásokkal teli időszak. A délvidéki Óbecsén élő Kúti 

család mindkét lánya számára új élményeket és ismereteket hozott a szeptemberi iskolakezdés, 

mivel a nagyobbik, Hanna felsős lett, testvére Léna pedig a betűk és számok világával 

ismerkedik az első osztályban.   

 

Örökségünk a táncban – 75 éves a brassói Búzavirág Néptánc Együttes 

A brassói Áprily Lajos Főgimnázium Búzavirág Néptáncegyüttese 75 éves múltjával az egyik 

legrégebbi néptáncegyüttes a Kárpát-medencében. Az együttes alapítója már nincs köztünk, de 

egy 27 évvel ezelőtt készült archív interjúfelvételen elmondja, hogy miért alakult meg 1949-

ben, a kommunizmus időszakában az együttes. Adott pillanatban a gyerekek szükségét érezték, 

hogy magyarul beszéljenek, magyarul énekeljenek. Rájöttek arra, hogy másodrendű 

állampolgárok, és rájöttek arra, hogy az anyanyelvüket csak egymás között használhatják, s 

még az is előfordult, hogy még azért is rájuk szólnak. 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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A péterváradi toronyóra őrzői  

Délvidéken, Újvidék városával szemben fekszik a magyar történelemhez szorosan kötődő 

péterváradi vár. A Duna-Tisza-közének déli csücskében magasodó várfalak felett büszkén 

nyúlik a magasba az erődítmény egyik legjellegzetesebb szimbóluma, a toronyóra. A barokk 

stílusú építmény több évszázados viszontagságoknak ellenállva délcegen csalogatja a turistákat 

a környékre, miközben megbolondítja az időt. Az a különlegessége, hogy a nagymutató az 

órákat mutatja, a kicsi pedig a perceket. Ennek egyik oka, hogy az itt elhaladó hajósok 

könnyebben le tudják olvasni a pontos időt. Azt kevesen tudják, hogy egy délvidéki magyar 

család több mint három évtizede gondoskodik arról, hogy a részegesnek becézett mutatók egy 

pillanatra se állítsák meg az időt a legendás óraműben. 


